



Inter-Parliamentary Union  
For democracy. For everyone.

## الاجتماع البرلماني بمناسبة الدورة الـ 27 لمؤتمر الأطراف في اتفاقية الأمم المتحدة الإطارية بشأن تغير المناخ (الدورة الـ 27 لمؤتمر الأطراف (COP27))

13 تشرين الثاني/نوفمبر 2022، شرم الشيخ، جمهورية مصر العربية

### الوثيقة الختامية

نحن، البرلمانيون، اجتمعنا بمناسبة الدورة الـ 27 لمؤتمر الأطراف في اتفاقية الأمم المتحدة الإطارية بشأن تغير المناخ (الدورة الـ 27 لمؤتمر الأطراف (COP27))، المنعقدة في شرم الشيخ، جمهورية مصر العربية، نعيد، بموجب هذه الوثيقة، تأكيد التزامنا بالجهود العالمية للتصدي للأثار الشديدة لتغير المناخ التي تشكل تهديداً وجودياً لكوكبنا. ولا يقتصر التهديد على بلد واحد أو منطقة واحدة على وجه الخصوص؛ بل تتجاوز تداعياته الكارثية الحدود الطبيعية والسياسية لعالمنا. نحن ندرك الدمار الذي حدث بالفعل في جميع أنحاء الكوكب وندعم توسيع نطاق العمل المناخي لحماية وحفظ الموارد الطبيعية والتنوع البيولوجي في العالم، بما في ذلك في غابات الأمازون والغابات الاستوائية المطيرة في إفريقيا.

ونسلم بأن المسائل البيئية شاملة لعدة قطاعات ولها تأثير على جميع السياسات الاجتماعية والاقتصادية، وأن العدالة المناخية يجب أن تكون محور تحقيق جميع أهدافنا وطموحاتنا على الصعيدين الوطني والدولي، مع إيلاء اهتمام خاص لاحتياجات التكيف للبلدان النامية والأشخاص الذين يعيشون في أوضاع هشة، لضمان عدم إغفال أحد.

وكان اجتماعنا فرصة أساسية لمناقشة مختلف أبعاد ظاهرة تغير المناخ، مثل آثار تغير المناخ على التنمية المستدامة. كما أنه يعتبر فرصة لمتابعة مساهمات البرلمانيين الشباب في المؤتمر العالمي الثامن للبرلمانيين الشباب، الذي عقد في 15-16 حزيران/يونيو 2022 في شرم الشيخ. كما ناقشنا كيفية إقامة العدل في التصدي لتغير المناخ وآثاره،



تماشياً مع مبدأ المسؤوليات المشتركة والمتباينة، والتزامات البلدان المتقدمة النمو التي لم يتم الوفاء بها بعد المتمثلة بتوفير مبلغ 100 مليون دولار أمريكي سنوياً لتمويل العمل المناخي على نحو مستدام في البلدان النامية.

بالإضافة إلى ذلك، يجب مناقشة سبل تعزيز الخطط العالمية الطموحة لتسريع وتيرة الانتقال إلى الطاقة النظيفة، والاقتصادات المراعية للبيئة/المستدامة من أجل مستقبل مستدام في جميع أنحاء العالم، ويجب استعراض التجارب الوطنية المتبادلة في هذا الصدد. وركزت نقاشاتنا أيضاً على حقيقة أن معالجة تغير المناخ تستلزم إعطاء البرلمانات دوراً ذا أولوية في العمل المناخي نظراً لأدواتها التشريعية والرقابية، فضلاً عن الحاجة الملحة لتوسيع نطاق الجهود البرلمانية العالمية وتنسيقها لمواكبة حجم هذا التهديد الوجودي. سيؤدي التقاعس عن العمل إلى تداعيات سلبية على جميع المستويات البشرية، والبيئية، والاقتصادية.

ونعترف بأن العمل المناخي له جوانب عديدة:

1. إزالة الكربون؛
2. التكيف؛
3. تقديم الدعم المالي للبلدان النامية لتمكينها من مواجهة مشكلة كيفية التكيف مع جميع مخاطر تغير المناخ.

ومن ثم فإننا، بصفتنا برلمانيين، نوصي بعدة تدابير عملية لمواجهة هذه الظاهرة الخطيرة، على النحو التالي:

1. التشديد على أن المعرفة، والعلم هما الحقان المشتركان للبشرية، وبالتالي، يجب أن تتوفر جميع السبل العلمية بشفافية تامة لمواجهة تغير المناخ وآثاره التي تشكل تهديداً للحياة.

2. استذكّار قرارات الجمعية العامة للأمم المتحدة، ومجلس حقوق الإنسان حول الحقوق البشرية، والبيئة، التي تعتبر مهمة للحفاظ على كوكب الأرض من آثار تغير المناخ.

3. العمل من خلال برلماننا من أجل اعتماد قوانين، ونماذج تشريعية تدعم التخفيف من آثار تغير المناخ، والتكيف معه، والانتقال إلى الاقتصاد المراعي للبيئة؛ والعمل على الوفاء بالتزاماتنا، وتعهداتنا، بموجب اتفاق باريس.

4. توسيع نطاق استخدام أدوات مثل وضع الموازنة المراعية للبيئة، واتخاذ قرارات قائمة على الأدلة معترفاً بأهمية السياسات العامة للجهود المبذولة في مجال تغير المناخ؛ والتشديد على الحاجة إلى تعزيز المهام الرقابية للبرلمانات لضمان أن الحكومات تنفذ التزاماتها المتعلقة بتغير المناخ؛ وسنّ التشريعات لتشجيع الاستثمارات في الطاقة المتجددة، والقطاعات المرتبطة بالتكيف، وآثارها على التنمية المستدامة.

5. تعزيز قدرات المؤسسات العاملة في مجال تحليل المخاطر المتصلة بالمناخ.

6. الاعتراف بمبدأ المسؤوليات المشتركة والمتباينة والآثار غير المتكافئة لتغير المناخ؛ والعمل على تعزيز الدعم المقدم للبلدان النامية، والمجتمعات المحلية المحتاجة؛ ومعالجة سد فجوة التمويل المتعلق بالمناخ من خلال تحويل الالتزامات الدولية في هذا الصدد إلى واقع فعلي من أجل تمويل العمل المناخي لكل من تخفيف الآثار والتكيف معها مع تمويل إضافي للخسائر والأضرار.

7. تعزيز التعاون العالمي، والإقليمي لضمان تنسيق الأنشطة بشكل جيد، استجابةً للتحديات المتصلة بالمناخ؛ والتأكيد على أنه لا ينبغي فحسب حشد مبلغ 100 مليون دولار أمريكي سنوياً بحلول العام 2020، وهو التعهد الذي تم في الدورة الـ15 لمؤتمر الأطراف التي انعقدت في كوبنهاغن في العام 2009، بل ينبغي أيضاً زيادته بثلاثة أضعاف على الأقل، نظراً لزيادة تواتر الأحداث المناخية القاسية، وحدتها.



8. تجسيد التزامنا البرلماني بالعمل كنماذج يحتذى بها للمجتمع، من خلال القيام بجهود واضحة، وعامة، تهدف إلى تقليل انبعاثات الكربون، بما في ذلك من خلال استخدام النقل المستدام.

9. تعزيز تعددية الأطراف من خلال التعاون البرلماني الدولي لدعم تسريع وتيرة العمل، وزيادة الطموح المناخي من أجل مستقبل أفضل للجميع.

10. استعراض توصيات الاجتماع البرلماني في الدورة الـ 27 لمؤتمر الأطراف (COP27) خلال الاجتماع البرلماني القادم بمناسبة انعقاد الدورة الـ 28 لمؤتمر الأطراف (COP28)، الذي ستستضيفه دولة الإمارات العربية المتحدة في العام 2023.

وتود الوفود المشاركة في الاجتماع البرلماني بمناسبة الدورة الـ 27 لمؤتمر الأطراف (COP 27) أن تتقدم بخالص شكرها، وامتنانها إلى جمهورية مصر العربية، ومجلس النواب في جمهورية مصر العربية، لاستضافتهما هذا الاجتماع البرلماني العالمي، الذي ينعقد في وقت ندرك فيه جميعاً مدى أهمية حشد الجهود العالمية على جميع المستويات لمواجهة ظاهرة تغير المناخ، وتداعياتها السلبية.



Inter-Parliamentary Union

For democracy. For everyone.



## Parliamentary meeting on the occasion of the 27th session of the Conference of the Parties to the United Nations Framework Convention on Climate Change (COP27)

13 November 2022, Sharm El-Sheikh, Egypt

### Outcome document

We, parliamentarians gathered on the occasion of the 27th session of the Conference of the Parties to the United Nations Framework Convention on Climate Change (COP27), held in Sharm El-Sheikh, Arab Republic of Egypt, hereby reaffirm our commitment to global efforts to address the severe impacts of climate change, which poses an existential threat to our planet. The threat is not just limited to one country or region in particular; its catastrophic repercussions transcend the natural and political borders of our world. We recognize the devastation that has already been caused across the planet and support scaling up climate action to protect and preserve the world's natural resources and biodiversity, including in the Amazon and tropical rainforests in Africa.

We recognize that environmental issues are cross-cutting and have an impact on all social and economic policies, and that climate justice must be at the centre of the realization of all our objectives and ambitions at the national and international level, with particular attention paid to the adaptation needs of developing countries and people in vulnerable situations, to ensure that no one is left behind.

Our meeting was a critical opportunity to discuss the various dimensions of the climate change phenomenon, such as the effects of climate change on sustainable development. It was also an opportunity to follow up on the contributions of young parliamentarians to the Eighth Global Conference of Young Parliamentarians, held on 15-16 June 2022 in Sharm El-Sheikh. We also discussed how to establish justice in addressing climate change and its impacts, in line with the principle of common but differentiated responsibilities, and the as yet unmet commitments of developed countries to provide US\$ 100 billion annually to sustainably finance climate action in developing countries.

Furthermore, ways to promote ambitious global plans to accelerate the transition towards clean energy and green/sustainable economies should be discussed for a sustainable future all over the world, and shared national experiences in this regard should be reviewed. Our discussions also focused on the fact that addressing climate change entails giving parliaments a priority role in climate action due to their legislative and oversight tools, as well as the imperative need to scale up and coordinate global parliamentary efforts to keep pace with the scale of this existential threat. Inaction would lead to negative repercussions on all human, environmental and economic levels.

We acknowledge that climate action has many aspects:

1. Decarbonization;
2. Adaptation;
3. Providing financial support to developing countries to enable them to face the problem of how to adapt to all risks of climate change.

Hence, we, as parliamentarians, recommend several practical measures to confront this serious phenomenon, as follows:

1. Emphasizing that knowledge and science are the common rights of humanity, and that therefore all scientific avenues must be made available with full transparency to confront climate change and its effects as an existential threat.
2. Recalling the related UN General Assembly and Human Rights Council resolutions on human rights and the environment, which are important for preserving the planet from the effects of climate change.
3. Working, through our parliaments, to adopt laws and legislative models that support climate change mitigation and adaptation and the transition to a green economy, and to fulfil our commitments and obligations under the Paris Agreement.
4. Widening the use of tools such as green budgeting and making evidence-based decisions recognizing the relevance of public policies to climate change efforts; emphasizing the need to strengthen the parliamentary oversight function to ensure that governments are implementing their commitments related to climate change; and enacting legislation to encourage investments in renewable energy and sectors related to adaptation and its effects on sustainable development.
5. Promoting the capabilities of institutions working in the field of climate-related risk analysis.
6. Recognizing the principle of common but differentiated responsibilities and the unequal impact of the consequences of climate change; working to enhance the support provided to developing countries and communities in need; and addressing the climate financing gap by transforming international commitments in this regard into an actual reality with a view to financing climate action for both mitigation and adaptation **with additional and separate funding for loss and damage**.
7. Fostering global and regional cooperation to ensure well-coordinated activities in response to climate-related challenges; and emphasizing that the US\$ 100 billion per annum by 2020 pledged at the Copenhagen COP15 in 2009 should not only be fully mobilized but also increased by at least threefold given the increased frequency and intensity of extreme climate events.
8. Concretizing our parliamentary commitment to act as role models to society by making clear and public efforts aimed at reducing our carbon footprint, including through the use of sustainable transportation.
9. Strengthening multilateralism through inter-parliamentary cooperation to foster accelerated action and increase climate ambition for a better future for all.
10. Reviewing the recommendations of the parliamentary meeting on the occasion of COP27 during the next parliamentary meeting on the occasion of COP28, to be hosted by the United Arab Emirates in 2023.

**The delegations participating in the parliamentary meeting on the occasion of COP27 would like to extend their sincere thanks and gratitude to the Arab Republic of Egypt and the Egyptian House of Representatives for hosting this global parliamentary meeting, which comes at a time when we all realize how important it is to mobilize global efforts at all levels to confront the phenomenon of climate change and its negative repercussions.**